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Course Code: UGEA2100E 
中國文化要義 
Outline of Chinese Culture 
 
Course Overview： 
與西方文化始於對「自然」之探索不同，中國文化自始即扣緊「生命」
而開展，換言之，自始就把重點放在「人的實踐」上。中國文化也就
在此實踐中，一步步發展出來。這種以人的實踐為進路的文化，與西
方那種重思辨、重上帝的文化截然不同。 
在這課程中，我們會探討這種文化的各個不同領域的特性，比喻：它
的自然觀，宗教觀等等。 
 
Learning Outcomes： 
1. 辨識中國文化的特質。 
2. 對中國文化中各個領域有一初步理解。 
3. 反思中國文化在當今世界的價值。 
 
 
Topics Contents/fundamental concepts 
導論 
 
 
 
1. 人生觀 
 
 
 
2. 政治與歷史 
 
 
 
3. 中國的自然宇宙觀 

 
 
 

i. 文化現象與社會現象 
ii. 中國文化的特質 
iii. 憂患意識 

 
i. 儒家：剛健的人生 
ii. 道家：逍遙的人生 
iii. 中國的人格世界 

 
i. 中國歷史發展的反思 
ii. 中國的政道與治道：禪讓制

與「以人治人」 
 

i. 自然萬物之內在價值 
ii. 自然律之內在化 
iii. 虛實相涵與相互感通之自

然觀 
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4. 宗教精神 
 
 
 
5. 藝術精神 
 
 
6. 總結：中國文化與當今世界 

 
i. 中 國 思 想 中 的 形 上 實

體 —— 天道 
ii. 人性與天道 
 
i. 道家思想所含的藝術精神 
ii. 中西藝術精神之不同 
 
i. 中國文化的價值 

 

 

 

Assessment scheme： 

1. 閲讀報告： 40% 
2. 期終論文： 60% 

 

Recommended learning resources： 

基本參考書： 
1. 勞思光：《中國文化要義新編》，香港：中文大學出版社，1998。 
2. 唐君毅：《中國文化之精神價值》，台北：正中書局，1959。 
其他參考書： 
1. 牟宗三：《生命的學問》，台北：三民書局，1984。 
2. 牟宗三：《歷史哲學》，香港：人生出版社，1970。 
3. 徐復觀：《中國人性論史——先秦篇》，台北：臺灣商務印書館，

1969。 
4. 徐復觀：《學術與政治之間》，台北：學生書局，1980。 
5. 梁漱溟：《中國文化要義》，香港：三聯出版社，1987。 
6. 錢穆：《中國歷代政治得失》，香港：三聯書店，2002。 
7. 錢穆：《從中國歷史來看中國民族性及中國文化》，香港：中文大

學出版社，1979。 
8. 殷海光：《中國文化的展望》，香港：文藝書屋，1971。 
9. 余英時：《中國思想傳統的現代詮釋》，台北：聯經出版社，1987。 
10. 許倬雲：《中國文化的發展過程》，香港：中文大學出版社，1992。 
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Course schedule ： 
Week 1:        導論 
Week 2-3:      人生觀：儒家：剛健的人生 
Week 4-5:      人生觀：道家：逍遙的人生 
Week 6:        中西方的人格世界 
Week 7:        中國歷史發展的反思 
Week 8:        中國的政洽理想 
Week 9:        中國的自然觀 
Week 10:       天道觀 
Week 11-12:     人性與天道 
Week 13:       中國的藝術精神 
Week 14:       總結 
 
Feedback for evaluation： 
1. Students are welcome to give feedback on the course at any time.  They 

can directly talk to the teacher, by e-mail or by posting comments and 
questions on the e-learning platform. 

2. As with all courses in General Education, students will evaluate the 
course through a survey and written at the end of the term. 

 
Academic honesty and plagiarism  
 
Attention is drawn to University policy and regulations on honesty in 
academic work, and to the disciplinary guidelines and procedures applicable 
to breaches of such policy and regulations. Details may be found at 
http://www.cuhk.edu.hk/policy/academichonesty/ .  
 
With each assignment, students will be required to submit a signed 
declaration that they are aware of these policies, regulations, guidelines and 
procedures. For group projects, all students of the same group should be 
asked to sign the declaration.  
 
For assignments in the form of a computer-generated document that is 
principally text-based and submitted via VeriGuide, the statement, in the 



4 
 

form of a receipt, will be issued by the system upon students’ uploading of 
the soft copy of the assignment. Assignments without the receipt will not be 
graded by teachers. Only the final version of the assignment should be 
submitted via VeriGuide. 


